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Iz deželnega zbora. 
V. seja 22. decembra. 

Tri točke dnevnega reda te seje dale so povod k 
obširnejši razpravi. 

Najprej vprašal je bar. Apfaltrern pri prvem branji 
predloga deželnega odbora z načrtom novega občinskega 
reda za Kranjsko, kako se je glasil dotični sklep lan
skega leta. Na to mu odgovori poročevalec D e t e l a* 
da bi se gospod baron tudi lahko sam potrudil in po
gledal v stenografični zapisnik, potem pa vendar-le pre
čita dotični sklep, ki je tako splošen, da je smel de
želni odbor po njem storiti, kar koli. — Potem pričela 
se je sicer pri prvem branji redko kedaj navadna stvarna 
razprava, pri kateri so poslanci Apfaltrern, Deschmann 
in Schwegel trdili, da je ravnanje deželnega odbora pro-
tipravilno, ker je predložil načrt postave, o kateri se 
sam ni izrekel, jeli po njegovi volji ali ne. Poslanca 
D e t e l a , M u r n i k ter deželni glavar grof T h u r n in 
pa deželni predsednik baron W i n k l e r pa so zagovar
jali pravilno postopanje deželnega zbora, ki je sklenil 
ta načrt predložiti deželnemu zboru, da se vsaj o na
čelih te postave izreče. — Povod tolikim ugovorom naše 
opozicije dala je občeznana skrivnost, da je ta načrt 
postave izdelal gospod deželni predsednik baron Winkler 
sam na podlagi sklepov v ta namen sklicane enkete, in 
gospodje manjšine niso mogli zamuditi te prilike, da bi 
ne nekoliko ponagajali. — Druga točka, ki je dala po
vod k razgovoru, bila je prošnja filharmoničnega dru
štva za podporo. Ko se nihče ni hotel oglasiti k be
sedi, vstane konečno dr. P o k l u k a r ter pravi: Ko se 
je zadnjič razpravljala prošnja glasbene Matice, vedeli 
so izrekoma trije gospodje toliko ugovarjati zoper iz
redno podporo 200 gold. za to društvo za leto 1887., 
akoravno sami niso mogli tajiti, da je delovanje glas
bene Matice občekoristno in akoravno je znano, da dru
štvo nima nič premoženja, zelo pičle podpore in za 1. 
1887. primanjkljeja 1800 gold. 

O gospodarskem stanji filharmoničnega društva pa 
smo čitali pred nekoliko dnevi v „Laibacherici", katero 
gotovo tudi gospodje nasprotniki čitajo, da je društveni 
vodja dr. K e e s b a c h e r letnemu občnemu zboru z ve
liko zadovoljnosfjo naznanjal, da je društvo (filharmo-
nično) v teku preteklega leta s pomočjo državne, de
želne in mestne podpore ter daril dobrotnikov mog lo 
p o p l a č a t i v e l i k e d o l g o v e , p o k r i t i vse r e d n e 
s t r o š k e in vrh t e g a še 5000 gold. n a l o ž i t i na 
k a p i t a l . 

Ker morajo te stvari znane biti gospodom nasprot
nikom, pričakoval sem, kedaj se bo vzdignil kedo, onih 
gospodov nasprotnikov, ki so toliko štedljivost priporo
čali pri p o d p o r i p o t r e b n i glasbeni Matici, da bi 
ugovarjal pri podpori društva, ki se more ponašati s 
tako srečnim gmotnim stanjem, katero se toraj gotovo 
ne more sklicavati na p o t r e b o podpore. — Ker so pa 
štedljivi gospodje nasprotniki pri tej prošnji tako trdo 
molčali, zdelo se mi je potrebno to molčanje zabeležiti 
v stenografični zapisnik. — Jaz bi bil zoper podporo 
filharmoničnega društva, ker bi se pa to gotovo tako 

tolmačilo, da to storim iz sovraštva zoper društvo, ker 
je nemško, bom tudi jaz glasoval za podporo, da se 
naši nasprotniki prepričajo, da jih mi nočemo posne
mati v nasprotovanji zoper drugo narodnost v deželi, 
ampak da obema narodnostima pravični hočemo mir 
imeti. 

Na to izgovarjala sta se nekoliko Deschmann in 
baron Schwegel, da bi filharmoničnemu društvu država 
ne dala podpore, ako bi jo odrekla dežela in da so pri 
Glasbeni Matici ugovarjali samo zoper izredno, ne zoper 
redno podporo. Dr. Poklukar pa je konečno še enkrat 
odgovoril, da so nasprotniki ugovarjali zoper potrebno 
podporo pri slovenskem društvu, da pa niso ugovarjali 
zoper podporo nemškega društva, akoravno to dobiva 
že toliko podpore z drugih strani, da deželne podpore 
ne potrebuje. — Podpora filharmoničnemu društvu skle
nila se je potem soglasno. 

Tretja toč&a, pri kateri je nastala razprava, bil je 
predlog deželnega odbora, da naj se privoli 300 gold. 
deželne podpore za živinozdravnika v Radoljici. O tej 
zadevi sklenil je finančni odsek prvič v smislu predloga 
deželnega odbora, drugič pa je uvaževal izrečen pomi
slek, da d r ž a v o samo zadeva d o l ž n o s t plačevati in 
namestovati živinozdravnike in da bi bila potrata, ako 
dežela v ta namen iz svojega žepa kaj nakaže. 

To stališče zastopal je poročevalec finančnega od
seka dr. Poklukar, ki je predlagal, a) naj se ona usta
nova 300 gold. (dosedaj dajana v podporo živinozdrav-
niških učencev) ustavi, — b) c. kr. vladi izreče zahvala 
dežele za to, kar je uže v deželi namestila 7 c. kr. ži-
vinozdravnikov in c) c. kr. vlado naprositi, da kar prej 
nadomesti c. kr. živinozdravnike pri ostalih c. kr. okraj
nih glavarstvih naše dežele. — Po zelo obširni razpravi 
sprejel se je predlog deželnega odbora, in pa druga dva 
predloga finančnega odseka. 
i 

Iz deželnega zbora štajerskega 
omenjati je interpelacije poslanca M. V o š n j a k a zarad 
vojaških vaj v streljanji na strelišči pri K r š k e m , jeli 
se ne bo s tem ovirala vožnja po Savi. 

Postava, zadevajoča lov tičev, po kateri bi se bila 
imela sedaj veljavna taka postava spremeniti, se je za
vrgla. Zborovanje pretrgalo se je do 7. januarija. 

Deželna zbora[dalmatinski in isterski 
končala in sklenila sta uže svoje delovanje dne 22. t. m. 
V dalmatinskem deželnem zboru naglašal je zborov 
predsednik konte Vojn o vi č, da ste se hrvatski in 
srbski narod v teku leta bolj približala in glede marsi
katerih vprašanj uže složno delovala. 

V goriškem deželnem zboru 
je tudi delovanje šlo mirno spod rok. Zborovanje nada
ljevalo se bo še le po sv. treh kraljih. 

V koroškem deželnem zboru 
sklenilo se je zarad oddajanja prisiljencev, skleniti po
godbo za več let [z deželo kranjsko in ne zidati lastne 
prisilne delavnice. 

V tirolskem deželnem zboru 
sprejela se je nova domobranska postava po vladinem 
predlogu^z edino bolj pomenljivo premembo, po kateri 



velja dolžnost za domobran (Landsturm) samo do 42. 
namesto do 45. leta. 

S predloženo šolsko postavo ni zadovoljna nobena 
stranka, pa vendar se je oddala odseku v posvetovanje. 

V gornjeavstrijskem deželnem zboru 
cule so se tožbe o pomanjkanji ljudskih učiteljev; de
želnemu odboru naročilo se je iskati po vzrokih in de
želnemu zboru prihodnjič staviti predloge, da se ta ne-
dostatnost odpravi. 

V moravskem deželnem zboru 
predložila je češka narodna manjšina vnovič predlog za 
premembo deželnega volilnega reda, akoravno je uže 
sedaj gotovo, da tudi ta poskušnja moravskih Čehov, 
katerih je % vsega prebivalstva na Moravskem ostane 
enako brezvspešna, kakor vse prejšnje take poskušuje. 

Gališki deželni zbor 
obravnava predlog kneza A d a m a S a p i e h e zarad iz
datnejšega podučevanja nemščine v tamošnjih srednjih 
šolah. — Še bolj pomenljiva, in zdatno pomenljiva pa 
sta dva predloga izrekoma za daljo obravnavo carine 
od petroleja z Ogersko, katera oba merita na to, da 
naj c. kr. vlada ne odjenja Ogerski nasproti od edino 
pravega stališča glede carine na petrolej ter stanovitno 
in odločno zahteva, da se od čičšenega petroleja tudi 
na Ogerskem plačuje vsa carinska pristojbina, ako je 
tudi tak petrolej nekoliko ponesnažen s kakovo neškod
ljivo barvo. — Lahko se trdi, da se gališko deželno 
zborovanje vrti krog petrolejskega vprašanja. 

Češki deželni zbor 
pa enako zvonec nosi med vsemi drugimi deželnimi 
zbori, kakor državni češki poslanci v državnem zboru. 
Jezikovno ali narodno vprašanje tudi tam zavzima prvo 
mesto. Akoravno je prof. K v i č a l a po sklepu dežel
nega odbora predložil načrt postave o izdatnem poduče-
vanji v drugem deželnem jeziku v šolah po vsej Češki, 
ponovil je vendar P l e n e r , o katerem hudomušni poli
tiki trdijo, da ima najlepšo državniško" p r i ho d n o s t 
z j , s e b o j , " — svoj predlog, „da naj se/;Češka razdeli 
pcr^zikovnih mejah in naj se prekličete jezikovni na-
redbi z leta 1880. in s septembra 1886 a 

Dne 22. t. m. utemeljeval je Plener ta predlog ter 
je s silo udrihal po Taaffejevi vladi, vrh tega pa tudi 
po češkem namestniku baronu K r a u s u . — Pri vsem 
tem pa se je zavijal v ovčino miroljubnosti in še kazal 
na nevaren političen položaj sploh. 

C. kr. namestnik baron K r a u s je takoj po zaslu-
ženji zavrnil večnega miuisterskega kandidata Plenerja. 
Najbolj dostojen in zaslužen odgovor pa mu je v imenu 
češke večine dal knez Karol S c h v v a r z e n b e r g s sle
dečim predlogom: 

„Glede na to, da je predlog po poslancu pl. Ple-
nerju v 5. seji^dne 14. decembra vložen predlog po 
svoji vsebini razun ene točke e n a k s predlogom, ka
terega je isti poslanec s sodrugi predložil dne 5. dec. 
1885. leta, ta predlog pa je bil — po obširnem posve
tovanji vsled sklepa deželnega zbora 18. januarija t. 1. 
o d b i t ; dalje z ozirom na to, da tudi glede edine memo 
lanskega predloga različne točke, razlika zadeva samo 
večjo mero ozemlja, glede katerega naj bi se preklicala 
jezikovna naredba in se vrh tega zahteva, naj vlada 
prekliče tudi med tem še izdano jezikovno naredbo od 

dne 20. septembra t. 1., s katero je vlada z neopore-
čeno kompetenco deloma vstregla zahtevi izrečeni po 
sklepu deželnega zbora z leta 1886.: dalje z ozirom na 
to, da se predlog v svojem utemeljevanji opira na tr
ditve, katere so v nasprotji s postavami, s katerimi je 
zagotovljena enakopravnost narodnosti in jezikov v de
želi in da predlog meri v svojem namenu na krajno 
delitev dežele in s tem preti pravnemu, po ustavi za
gotovljenemu stanju, in konečno glede na to, da bi se s 
tehtnostjo sklepa deželnega zbora ne strinjalo iu se 
tedaj ne more domnevati, da naj deželni zbor predlog 
iz novega obravnava, kateri je s sklepom vlansko leto 
v ravno tisti zadevi v deželnem zboru storjenem enako 
v popolnem nasprotji s pravnim prepričaujem deželnega 
zbora izraženem v sklepu, Kakor tudi po duhu in be
sedah zahteve odposlane do vlade in do deželnega od
bora, preide deželni zbor čez predlog gosp. poslanca 
Plenerja in drugov na dnevni red." 

Po tem z živahnim odobravanjem sprejetem pred
logu ugovarjal je še na kratko Plener, — ko pa je bil 
potem predlog kneza Karola Schwarzenberga z veliko 
večino vseh glasov zoper nemške glasove sprejet, oglasil 
se je k besedi dr. Rieger ter je izrekel, da je zmiraj 
in povsod želel in delal za porazumljenje, obžaloval pa 
je, da se med levičarji ni našel nihče, ki bi bil našel 
toliko poguma, da bi bil svaril narodne svoje tovariše 
pred izgredi. 

Kolovodja nemške stranke S c h m e y k a l izjavil je 
potem, da se on in njegovi somišljeniki toliko časa ne 
bodo vdeležili zborovanja, dokler jim ne bo zadosti po
roštva danega, da se bodo njihove želje stvarno ocenjale. 

Po t e j i z j a v i z a p u s t i l i so vsi n e m š k i po
s l a n c i r a z u n e n e g a d e ž e l n i zbor . 
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